
Trudnosc jest jednak znacznie glebsza. Uwiezieni w czystym poznaniu

umyslowym nie potrafimy wyjsc poza swiadomosc i kontaktowac sie ze swiatem

fizycznym. Swiat ten pozostaje dla duszy tylko sfera jej subiektywnych wrazen,

czyms na ksztalt gry obserwowanej na monitorze komputera. Ten podzial na

swiadomosc i niedostepny dla niej bezposrednio swiat fizyczny, jest zasadniczym

ograniczeniem nowoczesnej filozofii. Starozytni wierzyli, ze kontaktuja sie ze

swiatem i ze poznaja go w sposób prawdziwy. Filozofowie próbuja przekroczyc

granice zarysowana przez Kartezjusza, lecz na razie nie udaje im sie to.

Drugie ograniczenie to klopoty wspólczesnego racjonalizmu. Coraz wiecej wiemy

o ograniczeniach i konwencjonalnosci matematyki. Nie wierzymy w prawdziwosc

jej teorii, a ponadto okazalo sie, jak wiele matematyka czerpie z doswiadczenia

zmyslowego. Nie jest ona juz zródlem wiedzy pewnej i jednoznacznej.

Racjonalizm szuka glebszych korzeni poznania, na przyklad w schematach

myslenia i jezyka. Te klopoty nie zmniejszaja jednak wielkosci Kartezjusza i jego

roli zarówno w przeszlosci, jak i obecnie.

Tomasz KWAST

Od Redakcji

Sformulowanie "Nie wierzymy w prawdziwosc

matematyki", uzyte w ostatnim akapicie powyzszego

artykulu, moze sie wydawac bulwersujace. Matematyka

jest wszak podstawowym instrumentem inzyniera, fizyka,

astronoma, ekonomisty itp. itd. Czy mozna stosowac - i to

na ogól z dobrym skutkiem - nauke, w której prawdziwosc

nie wierzymy?

Wyjasnienia nalezy szukac w rozumieniu slów "wierzymy"

i "prawdziwosc". Dla matematyka "wierzymy" moze

byc rozumiane jedynie jako "mamy dowód", podczas

gdy "prawdziwosc" teorii odnosi sie zwykle do jakiegos

okreslonego jej modelu.

Patrz w niebo

Na zdrowy rozum, jednym z glównych celów wszelkich

obserwacji astronomicznych powinno byc zlokalizowanie

na niebie zródla promieniowania, potem okreslenie jego

odleglosci, nastepnie badanie jego cech fizycznych itd.,

jak to sie zazwyczaj robi. Jednak jest rodzaj obserwacji,

gdzie to wszystko na ogól nie wchodzi w gre - sa to

obserwacje promieniowania kosmicznego. Jedyne, co

mozna w tym przypadku zaobserwowac, to tylko sam

fakt wpadniecia szybkiej czastki do ziemskiej atmosfery,

no i parametry tej czastki, ale ta cala naj ciekawsza reszta

jest z zasadniczych powodów nie do odtworzenia. Bowiem

czastki promieniowania kosmicznego, jako obdarzone

ladunkiem elektrycznym, podlegaja podczas swojego ruchu

oddzialywaniu ze strony kosmicznego pola magnetycznego

i ich kierunek ruchu w chwili trafienia w Ziemie nie

ma przewaznie wiele wspólnego z kierunkiem do ich

ewentualnego zródla.

Mierzy sie wiec energie czastek, ich rozklad w czasie,

rozklad wedlug mas, przy czym nawet te parametry
promieniowania kosmicznego sa w ziemskich warunkach

odtwarzane okreznymi metodami. Mianowicie detektory

umieszczone na powierzchni Ziemi rejestruja nie same

czastki kosmiczne, lecz produkty reakcji jadrowych

wywolywanych przez nie w wyniku zderzen z atomami

gazów górnej atmosfery. Same oryginalne czastki mozna
rejestrowac tylko poza atmosfera, tzn. za pomoca

aparatury umieszczonej na sztucznych satelitach.

11

W tej sytuacji "prawdziwosc matematyki" moze oznaczac

istnienie modelu, w którym jest ona prawdziwa, czyli jej

niesprzecznosc. Otóz, Kurt Godel wykazal w 1931 roku,

ze w zadnej dostatecznie bogatej teorii matematycznej nie

mozna udowodnic jej wlasnej niesprzecznosci. Cóz dopiero

mówic o calej matematyce! W tym znaczeniu wolno

wiec stwierdzic, ze nie mozemy wiedziec o prawdziwosci

matematyki. Bo przeciez dla matematyka nie jest

wystarczajacym dowodem niesprzecznoSci jego nauki fakt,
ze dotychczas nikt na sprzecznosc nie natrafil, a stosowanie

metod matematycznych w zyciu realnym nie przynioslo
totalnej katastrofy ...

Kosmos, jako naj wszechstronniejsze laboratorium,

przysyla nam m.in. czastki obdarzone energiami, o jakich

wspólczesni konstruktorzy akceleratorów moga tylko

marzyc. I tak grupa amerykanskich i australijskich

fizyków pod kierunkiem Pierre'a Sokolsky'ego i Eugene'a

Loha badala takie superenergetyczne czastki za pomoca

specjalnie do tego celu przeznaczonego zestawu detektorów

zainstalowanego pod Salt Lake City w stanie Utah

(USA). 15 X 1991 r. zarejestrowali oni ulewe czastek

wtórnych dowodzaca, ze do ziemskiej atmosfery

wpadla czastka promieniowania kosmicznego o energii

- uwaga! - 3 X 1020 eV. Jest to energia, jak na jedna

czastke, zupelnie nieprawdopodobna. Latwo przeliczyc,

ze odpowiada to energii kinetycznej kilogramowego

odwaznika poruszajacego sie z predkoscia 10 m/s.
W dodatku, zanim czastka ta dotarla do Ziemi, musiala

juz utracic czesc energii, chociazby w zderzeniach

z fotonami promieniowania reliktowego, a skoro nadal

miala tak ogromna energie, to widocznie musiala
pochodzic z niezbyt daleka.

Niestety, nie bardzo wiadomo, co nadaje czastkom

tak ogromne energie. Najbardziej obiecujaca hipoteza

glosi, ze moga to byc wielokrotne odbicia czastki od

fal uderzeniowych (w których istotna role odgrywa

pole magnetyczne) generowanych np. przy wybuchach

supernowych. Czastka musialaby wiec miec osobliwe

szczescie, by przypadkowe spotkania z falami

uderzeniowymi mogly ja tak rozpedzic, ale czastki takie

pojawiaja sie rzeczywiscie bardzo rzadko, moze zatem tak
wlasnie jest.


